
V listopadu končí rozsáhlá dva roky trvající rekonstrukce Liberecké 
ulice. Poslední větší práce se týkají zeleně – v polovině listopadu se 
budou sázet stromy a keře, dokončí se úpravy budoucích zelených 
pásů. Dva roky trvající omezení někomu mohou přijít dlouhé, ale 
před vídat všechny komplikace, které v průběhu stavby nastanou,  
a hlavně skloubit postup jednotlivých stavebních firem není vůbec 
snadné. Zvláště ne u stavby za 100 milionů korun.  

Rekonstrukce Liberecké ulice se chystala už od roku 2016. Vzhledem  
k tomu, že nešlo jen o rekonstrukci komunikace a chodníků, ale i inženýr-
ských sítí, bylo potřeba připravit množství projektové dokumentace,  
vyřídit potřebná povolení, domluvit financování a zařazení do rozpočtů 
a pak teprve dohodnout harmonogram. 

Zahájení prací v úseku nad železničním přejezdem bylo ohlášeno na 

23. září 2019, kdy začala rekonstrukce plynovodu. Na den přesně o dva 
roky později, 23. září 2021, byl na Liberecké obnoven obousměrný provoz 
s tím, že se ještě dokončoval poslední úsek v horní části ulice. 

S přibývajícími měsíci, kdy se na Liberecké stavělo, přibývaly dotazy, 
kdy už bude konečně hotovo. „Je otázka, zda rekonstrukce trvala dlouho, 
nebo to jen tak na první pohled vypadalo. Celá řada lidí říká, že to trvalo 
dva roky, ale to není úplně pravda. Každá stavba má nějaké technologické 
parametry, nejde stavět třeba v zimě. A tak jak bývaly v posledních letech 
velmi mírné zimy, tak letos se zima docela protáhla. Z toho sice měly  
radost děti, které po dlouhé době sáňkovaly a stavěly sněhuláky, ale  
stavební firmy a my už menší,“ říká starosta města Josef Horinka. Když si 
odmyslíme technologické přestávky, trvala stavba rok a půl. 

Pokračování na straně 3 

Rekonstrukce Liberecké ulice je u konce

 
Na hřbitově jsou nové toalety 
Návštěvníci hlavního hrádeckého hřbitova 
mohou využít zcela nové sociální zázemí.  
Volně přístupné WC začalo sloužit na Dušičky.

strana 4
 
Shotgun slaví kulaté výročí 
Festival elektronické hudby napevno zakotvil 
v Hrádku před více než 20 lety. O jeho 
proměnách hovoří jeden ze zakladatelů.
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Projektové dny na ZŠ TGM 
„VŠICHNI si něco zkusí, KAŽDÝ něco dokáže“ – 
Takové bylo motto projektových dnů, které 
proběhly koncem října na ZŠ  T. G. M.
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Poplatky za inzerci v měsíčníku 

HRÁDECKO 
  formát                                                                                 cena 
  9 x 2,5 cm (na šířku)                                                      200 Kč 
  9 x 5 cm (na šířku)                                                         500 Kč 
  A6 (čtvrtstránkový, na výšku)                                    1 000 Kč 
  A5 (půlstránkový, na šířku)                                        1 600 Kč 
  A4 (celostránkový, na výšku)                                     3 000 Kč 
  Smíšená (reklamní reportáž)                            cena dohodou 
  Vkládací (za vložený a dodaný ks)                                    2 Kč 
  ceny jsou uvedeny bez DPH, (sazba DPH je 21%)

Informace z radnice 
Usnesení rady města 
27. schůze rady města 
Rada města na svém 27. jednání, konaném dne 13. října 2021, mimo 
jiné: 
— schválila přijetí dotace z programu Ministerstva vnitra – Programu 

prevence kriminality na místní úrovni 2021 na projekt: „Hrádek 
nad Nisou – Rozšíření a modernizace Městského kamerového  
a dohlížecího systému v lokalitách Terminál a Park Generála Svo-
body“ ve výši 288 013 Kč a zajištěném spolufinancování ve výši  
35 596,78 Kč 

— schválila plnění veřejné zakázky, a to opravu ploch komunikace – 
navazující křižovatky ul. Liberecká, subjektu PORR, a. s., Praha 10, 
za celkovou cenu 109 937,14 Kč vč DPH (tj. 90 857,14 Kč bez DPH) 

— schválila vítězného účastníka (dodavatele) zakázky s názvem „Ko-
munitní centrum Seník – interiér (kuchyně + barový pult)“, a to 
společnost RUST design, s. r. o., Praha 8 – Karlín, za celkovou cenu 
282 855 Kč bez DPH  

— schválila plnění investičního záměru, a to vypracování technické 
studie komunikací a inženýrských sítí na akci „Hrádek nad Nisou, 
obytný areál Zlatá výšina“, subjektu PO Nýdrle – projektová kan-
celář, spol. s r. o., Liberec 30, za celkovou cenu 997 000 Kč bez DPH 
(tj. 1 206 370Kč s DPH) 

— schválila vítězného účastníka (dodavatele) zakázky s názvem 
„Dům s pečovatelskou službou, č. p. 700, Hrádek nad Nisou – vý-
tah“, a to subjektu PO: MSV Liberec, s. r. o., Liberec 7, za celkovou 
cenu 1 497 553,90 Kč s DPH (tj. 1 237 647,85 Kč bez DPH) 

— schválila plnění veřejné zakázky s názvem „Obřadní síň Hrádek 

nad Nisou – návrh interiéru“, subjektem PO: Projektový atelier  
David, s. r. o., Liberec, za celkovou cenu 105 875 Kč s DPH  
(tj. 87 500 Kč bez DPH) 

— schválila přidělení veřejné zakázky s názvem „Křižovatka Okružní–Li -
dická a návazné chodníky, Hrádek nad Nisou – Etapa I.“ vítěznému 
uchazeči, a to společnost STRABAG, a. s., Praha 5, za celkovou na-
bídkovou cenu 5 545 534,09 Kč bez DPH (tj. 6 710 096,25 Kč s DPH). 

 
28. schůze rady města 
Rada města na svém 28. jednání, konaném dne 20. října 2021, mimo 
jiné: 
— schválila přijetí dotace z Ministerstva pro místní rozvoj, Programu 

11782 Podpora rozvoje regionů 2019+ na projekt „Obnova tělocvičny 
včetně sociálního zařízení ZŠ Lidická, Hrádek nad Nisou“ ve výši  
1 295 129 Kč a zajištěném spolufinancování ve výši 944 166,76 Kč. 

 

Ze zasedání zastupitelstva města 
10. zasedání zastupitelstva města 
Zastupitelstvo města na svém 10. zasedání, konaném dne 20. října 
2021, mimo jiné: 
— schválilo udělení Ceny Města Hrádek nad Nisou pro rok 2021 k vý-

ročí dne 28. října panu Rolfu Bartoschovi za dlouholetý přínos  
v oblasti kultury, panu Petru Čemusovi st. za dlouholetou činnost 
v oblasti sportu – motorismu, propagaci motorismu ve městě Hrá-
dek nad Nisou a úspěšnou reprezentaci města i České republiky 
ve světě, a paní Mgr. Ladislavě Jurkové za celoživotní aktivní práci 
pro Dům dětí a mládeže DRAK v Hrádku nad Nisou.
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s listopadem končí stavební sezóna. Číslo, které právě držíte v ruce, 
se proto zabývá hned několika ukončenými stavbami. Tou největší je 
oprava Liberecké ulice, která byla opravdu dlouhá, trvala skoro dva 
roky. Zbývá dodělat ještě pár úprav, vysadit zeleň a podobně. To nej-
důležitější je ale hotové a Libereckou můžeme jezdit bez omezení.  
V úvodním článku se dočtete o tom, jak stavba probíhala, proč trvala 
tak dlouho, a mnoho dalších zajímavých informací. Podobně jako  
v minulém čísle se i v tomto listopadovém vracíme ke kulturním  
a sportovním akcím. Věnujeme jim tradičně hned několik stran. Moc 
si přejeme, abychom v tom mohli pokračovat i nadále. Blíží se ad-
ventní čas, který jsme si loni kvůli protikoronavirovým opatřením ani 

pořádně neužili. Alespoň ne na hromadných akcích. Narůstající čísla 
a rychlost šíření nákazy dává tušit, že i letos budou mít organizátoři 
vrásky na čele a budou se muset připravit i na případné omezení 
nebo rušení akcí. Věřme, že letos se vše podaří lépe zvládnout a my  
i nadále budeme moci plnit stránky fotografiemi a články informují-
cími o společenském dění v našem městě. Zvláště si přejme, aby děti 
mohly chodit do školy a účastnit se nejen výuky, ale i zajímavých pro-
jektů, které pro ně školy chystají. Také o nich se v HRÁDECKU dočtete. 
Při jejich čtení jistě nejednoho z nás napadne, že by bylo hezké ales-
poň na chvíli se vrátit do školních let. Přejeme hezký zbytek podzimu!  

Za redakční tým Věra Baumgartnerová 

Vážení čtenáři HRÁDECKA,  

Příští řádné zasedání Zastupitelstva města se bude konat 24. listo-
padu 2021 od 17 hodin v multifunkčním sále Brány Trojzemí.
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Dokončení ze strany 1 
A jak už to u podobných staveb bývá, v jejich průběhu se musela řešit 
celá řada komplikací. I když se projektanti snaží takovým situacím 
předejít, ne vždy se to podaří. 

Jednou z nich bylo v loňském roce budování nové kanalizace. „Zhoto-
vitel, který měl do stanovené linie umístit kanalizaci, zjistil, že ve stejném 
místě musí do poslední chvíle fungovat vodovod, což projektant vodo-
hospodářské infrastruktury nezohlednil. V dobré víře, aby stavba pokra-
čovala, celou kanalizaci posunuli, ale když se to celé proměřilo, ukázalo 
se, že by veškeré šachty byly v jízdní stopě aut. To jsme poučeni ulicí  
Oldřichovskou nechtěli připustit a rozeběhla se řada velmi nepříjemných 
jednání, která vedla k posunutí vyústění šachet tzv. baypassem mimo linii, 
kterou auta jezdí,“ vysvětluje Josef Horinka.  

Další zdržení nastalo díky problémům s únosností podloží. Při projek-
tování se sice dělaly odvrty a výsledky průzkumu se zohlednily, ale když 
je podloží léta ukryto pod neprodyšnou vrstvou asfaltu, chová se jinak, 
než když do něj na podzim začalo pršet. Když se pak začaly pokládat kon-
strukční vrstvy vozovky, válec před sebou štěrky spíše hrnul a tvořily se 
vlny, únosnost byla malá. Situace se musela řešit další sanací. 

„Když k tomu připočteme, že v České republice má každá síť jiného 
vlastníka – plynovod, kanalizace a vodovod, elektroinstalace, sdělovací 
kabely, někdo vlastní komunikaci, další chodníky – a práce je potřeba 
zkoordinovat, je jasné, že to je velmi složité. S Krajskou správou silnic jsme 
se naštěstí dohodli na společném postupu při výběru dodavatele na vo-
zovku a chodníky, ale jinak měl každý majitel svého dodavatele. A když 
je staveniště předáno jedné firmě, není z mnoha důvodů možné, aby tam 
zároveň stavěla druhá firma,“ vysvětluje do třetice Josef Horinka. 

Jak už bylo zmíněno v úvodu, poslední práce se týkají zeleně. Na Li-
bereckou ulici se vrací stromy, které budou osazeny v zeleném pásu mezi 
parkovacími místy a chodníkem po levé straně ve směru nahoru. „Budou 
to v Hrádku dobře známé na jaře kvetoucí sakury, protože pokud jsme 
nechtěli zúžit chodník a komunikaci, moc na výběr nebylo. Jiné stromy 
vyžadují více prostoru,“ říká Josef Horinka. Přibudou i keřové podsady. 
Nad rámec původního projektu se ještě řeší podoba prostoru nad pali-
sádami, kde se vysadí zeleň, která je časem přeroste. 

„Chápu, že obyvatele města stavba hodně obtěžovala. Jindy klidnými 
ulicemi vedly objížďky. Obyvatelé Liberecké ulice i místní podnikatelé 
měli velmi ztížené podmínky. Ale snažili jsme se vždy najít rozumné ře-
šení. Osobně jsem se snažil maximálně informovat o změně v uzavírkách. 
To, že stavba pak někdy termín posunula a nastal chaos, je věc další. Ale 
nemyslím si, že na stavbu s cenou přes 100 miliónů korun by rekonstrukce 
Liberecké ulice délkou trvání nějak vybočovala z jiných podobných sta-
veb,“ dodává starosta města. 

Zatímco obyvatelé horní části Liberecké ulice si mohli oddychnout,  
připravuje se rekonstrukce její poslední části v úseku od železničního  
přejezdu po Hrádecký dvůr. „Ve spodní části se začne stavět příští rok. 
Rekonstrukce se bude týkat plynovodu, vodovodu a kanalizace. Protože 
se ale na rok 2023 chystá rekonstrukce hrádeckého nádraží, která bude 
vyžadovat přístup, povrchy se opraví jen v místě výkopů. V roce 2024 by 
se pak rekonstrukce definitivně dokončila celoplošnou opravou vozovky 
a chodníků. Počítáme, že bude mít podobu jako horní část ulice, tedy 
také se zeleným pásem po levé straně ve směru nahoru,“ upřesňuje plány 
starosta města Josef Horinka. 

Vít Štrupl

Rekonstrukce Liberecké ulice je u konce

Panelová sídliště jsou nejtypičtější a nejrozšířenější formou hromadné 
bytové výstavby 50. až 80. let. Na sídlištích dnes žijí téměř tři miliony 
obyvatel České republiky. Přesto, že se v době jejich vzniku počítalo 
s mnohem kratší životností, některé byty v panelácích obývá dnes už 
třetí generace. Ve své době představovala sídliště rychlý způsob, jak 
postavit hodně bytů na malém prostoru a s využitím omezených pro-
středků. Tomu také odpovídala jejich kvalita. Na začátku sice nabízelo 
bydlení v paneláku jistý komfort, postupem času se ale začaly obje-
vovat nedostatky a jeho obliba klesala. V současnosti jsou byty v pa-
nelácích opět na výsluní a ledaskdo na ně nedá dopustit. Drtivá  
většina paneláků prošla v minulých letech rekonstrukcí, má vyměněná 
okna, výtahy, elektrorozvody i opláštění. Byty povětšinou přešly do 
soukromého vlastnictví a domy jsou ve správě bytových družstev, 
která se o ně patřičně starají. Vnitrobloky, zeleň, parkoviště i nejrůz-
nější uličky mezi domy ovšem zůstaly na bedrech měst. Veřejná pro-
stranství na obou hrádeckých sídlištích prošla velkou revitalizací před 
mnoha lety. Od té doby proběhla řada dílčích úprav, které řešily kon-
tejnerová stání, zeleň a také parkování, které je velkým problémem 
všech sídlišť.  

Město v současnosti připravuje další velkou akci zaměřenou právě 
na revitalizaci sídlišť, a to jak na Liberecké, tak Pod Tratí. Začátkem 
října se uskutečnilo setkání s obyvateli, aby si především ti, kdo zde 
žijí, řekli, kde vidí největší problémy a co je potřeba řešit. Přestože 
účast nebyla příliš velká, obě diskuze byly podnětné a zajímavé. Na 
Liberecké je dle obyvatel nejdůležitější vyřešit parkování, příjezd ke 
školce a k pekárně, lavičky a zeleň. Také obyvatele sídliště Pod Tratí 
nejvíce trápí nedostatek parkovacích míst, ale i stanoviště kontejnerů 
u trafostanice nebo vandaly opakované ničení sportoviště a dětských 
hřišť. Projekt revitalizace, resp. vypracování studie možného řešení 

obou lokalit má na starosti architekt. Nad jeho návrhy se vedení města 
spolu s obyvateli obou lokalit ještě několikrát sejde. Samotná realizace 
proběhne v následujících letech.  

Věra Baumgartnerová

Město plánuje revitalizaci obou sídlišť 
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Svátek zemřelých, který si připomínáme 2. listopadu, tradičně zaplnil 
hrádecké hřbitovy. Mnoho z nás sem našlo cestu, abychom zapálili 
svíčku na hrobě našich nejbližších. Na hlavním hrádeckém hřbitově 
letošní návštěvníky čekalo milé překvapení. Město vyslyšelo prosby  
a připomínky obyvatel a během letošního roku tady vybudovalo  
sociální zázemí. Vše se podařilo stihnout v krátkém čase tak, aby začalo 
sloužit právě v době Dušiček, kdy na hřbitov míří davy lidí. Moderní 
toalety, oddělené pro muže a ženy, včetně zázemí pro osoby s omeze -
nou pohybovou schopností, jsou umístěné v nové přístavbě po pravé 

straně od vstupu na hřbitov. Jejich vybudování přišlo na 1,7 milionů 
korun vč. DPH. Práce na zvelebování hřbitova tímto nekončí. V součas-
nosti se pracuje také na obnově fasády hřbitovní zdi.                        -vb-

Sociální zázemí na hřbitově

Havarijní stav mostu na silnici I/35L v Hrádku nad Nisou zapříčinil  
v minulosti jeho uzavření a následné zprovoznění pouze formou pro-
vizoria, kdy je nad původním mostem umístěna ocelová konstrukce  

s dost nepříjemnými nájezdy. Stopy na vozovce dávají tušit, že  
nejedno auto si z tohoto místa odneslo nějaký šrám. Hasiči odtud do-
konce vyprošťovali autobus, který se s výškovou nerovností na začátku 
mostu nedokázal vyrovnat vůbec. 

V pondělí 15. listopadu začne oprava mostu, která si vyžádá jeho 
úplnou uzavírku. Automobilová doprava bude přesměrována na nový 
hraniční přechod, pěší a cyklisté mohou využít můstek do Polska na 
Trojzemí.  

Zhotovitel stavby počítá se zasunutím ocelového tubusu pod stá-
vající klenbu. Následná injektáž pak vyplní mezery mezi tubusem  
a původní konstrukcí. To v ideálním případě. Vzhledem k technickému 
stavu mostu však nejsou zcela vyloučeny komplikace, které by mohly 
způsobit některé změny v postupu prací. 

Oprava mostu má ještě jeden specifický rozměr. Státní hranice 
mezi Českou republikou a Polskem je v tomto místě přirozená – určená 
hraničním vodním tokem, v tomto případě Oldřichovským potokem.  
Při přípravě projektu i samotné opravě mostu tak hrají důležitou roli 
geodeti. Jednoduše řečeno, oprava musí proběhnout tak, aby po je-
jím dokončení tekl Oldřichovský potok přesně tam, kde dnes. 

Most by měl být znovu uveden do provozu v první polovině pro-
since.              Roman Sedláček, foto: Hasiči Hrádek nad Nisou

Oprava hraničního mostu si vyžádá uzavírku

Projekt je podpořený z Programu rozvoje venkova na období 
2014–2020 prostřednictvím Místní akční skupiny Podještědí. 
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Dílničky v Koníkovi 
 

V podstávkovém domě Koník to opět žije řemeslnými dílničkami. Od 
října se ve světnici, příjemně vytopené kamny, vyráběly drátkované zá-
pichy do květináčů, svícny pro čajové svíčky, věnečky k zavěšení na 
dveře, brože v podobě vlčích máků. A do Vánoc se ještě sejdeme ně-
kolikrát. 

Dílny jsou otevřené každému – navštěvují je děti i dospělí, vždy se 
najde pomocná ruka, když je potřeba. Dekorace z drátků a korálků se 
u účastníků setkaly s poměrně velkým zájmem. Listopadové vlčí máky 
jsou symbolem Dne veteránů. A na co se ještě můžete těšit? 

21. listopadu se budou v Koníku vyrábět drátkované vánoční 
ozdoby. Na sobotu před první adventní nedělí, tedy 27. listopadu, jsme 
připravili tradiční výrobu adventních věnců. Dílnička bude začínat  
v 10 hodin, ve 12 hodin a ve 14 hodin a doporučujeme se na ni předem 
přihlásit v informačním centru.         Vít Štrupl
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Připomínka vzniku samostatného československého státu letos poprvé 
proběhla před budovou základní školy T. G. Masaryka. V loňském 
roce zde v březnu byla péčí Československé obce legionářské instalo-
vána busta prvního československého prezidenta. Jen pár dní před 
loňským státním svátkem byl navíc objeven pamětní kámen, zřízený 
před školou ku příležitosti desátých narozenin republiky. Skryt pod 
větvemi mohutných rododendronů upadl zcela v zapomnění a jeho 
nález byl dílem náhody. Na jaře byl přemístěn na čestné místo před 
školou a zrestaurován. Potřebu připomínat si naši historii, ideály,  
odhodlání našich předků, kteří bojovali za vznik republiky, později 
bojovali za naši svobodu a leckdy za to zaplatili vlastními životy, zmínil 
ve svém zamyšlení i starosta města Josef Horinka. 

 
Druhá část oslavy vzniku samostatného Československa se konala 

v obřadní síni městského úřadu, kde byly starostou města Josefem 
Horinkou a místostarostou Pavlem Farským předávány Ceny Města 
Hrádek nad Nisou. 

Ceny si převzali nejdříve loňští držitelé, Mgr. Edita Poláčková a pan 
Miroslav Hochman. Zastupitelé města vloni rozhodli o udělení ocenění 
třem osobnostem, kvůli pandemii onemocnění covid 19 ale nedošlo 
k jejich předání. Třetím oceněným, který se ale nemohl dostavit ani 
letos, byl pan Pavel Gorčica. 

I letos zastupitelé v říjnu vybírali z několika kandidátů navržených 
veřejností. Stejně jako v loňském roce vybrali tři osobnosti a ocenili 
dlouholetou práci ve školství, v kultuře a ve sportu: 

 
Paní Ladislava Jurková 
Cena Města Hrádek nad Nisou byla paní Jurkové udělena především 
za dlouholetou aktivní práci pro Dům dětí a mládeže Drak. Po svém 

nástupu na post ředitelky domu dětí a mládeže v roce 1990 nastavila 
vysokou laťku v aktivitách, které dům dětí připravoval. Začátky určitě 
neměla jednoduché. Díky ní se rozšířila nabídka kroužků a volnoča-
sových aktivit pro děti. Začaly se vyrábět výrobky z keramické hlíny,  
osadila se vypalovací pec. Začaly se pořádat nejen klasické letní tá-
bory, ale i vodácké a lyžařské. Dům dětí a mládeže pod jejím vedením 
spolupracoval i s Horolezeckým klubem a dalšími organizacemi ve 
městě při pořádání mnoha dalších akcí, např. při Běhu Císařským  
údolím.  

 
Pan Petr Čemus 
Pan Petr Čemus převzal Cenu Města Hrádek nad Nisou za dlouhole-
tou činnost v oblasti motoristického sportu, propagaci motorismu ve 
městě Hrádek nad Nisou a úspěšnou reprezentaci města i České  
republiky ve světě. Pan Petr Čemus byl dlouholetý velice úspěšný re-
prezentant ČSSR v nejprestižnějších závodech terénních motocyklů 
Šestidenní. Je držitelem 5 titulů mistra světa, a to v letech 1970 (Špa-
nělsko), 1971 (Velká Británie), 1972 (ČSSR), 1973 (USA) a 1974 (Itálie).  

Zasloužil se o propagaci motoristického sportu v Hrádku nad Nisou 
v letech 1970–2000 a spolu s kolektivem lidí kolem sebe se mu poda-
řilo na Hrádecku uspořádat jak Šestidenní, tak Mistrovství světa  
v tomto sportu.  

 
Pan Rolf Bartosch 
Zastupitelstvo města Hrádek nad Nisou se rozhodlo udělit Cenu 
Města Hrádek nad Nisou panu Rolfu Bartoschovi za dlouholetý přínos 
v oblasti kultury. S jeho jménem si určitě každý vybaví řadu akcí a čin-
ností, spojených především s kostelem sv. Bartoloměje. V roce 1982 
se v kostele poprvé hrála Rybova Česká mše vánoční, tehdy ještě při 
srovnání se současností ve velmi skromném podání. Vánoční koncert 
je téměř 40 let trvající tradicí našeho města, kterou přerušil jen v loň-
ském roce koronavirus. Chrámový sbor od sv. Bartoloměje začínal  
v roce 1990 jako dětský, záhy se ale přidali dospělí a v Hrádku funguje 
pod vedením pana Bartosche stále. Rolf Bartosch je také od svých  
14 let varhaníkem hrádeckého kostela. Zmínit bychom měli ještě ales-
poň jednu z mnoha dalších jeho aktivit, která souvisí s tím, že je vy-
učeným mechanikem klávesových hudebních nástrojů. V roce 1978 
se opravovaly varhany v kostele a Rolf trávil už tenkrát každé odpo-
ledne v kostele. Od té doby uplynulo přes 40 let a stav varhan se  
v posledních letech rychle zhoršoval, až hraní defacto znemožnil.  
A protože odborná firma konstatovala, že oprava je těžko proveditelná 
a cenově by se pohybovala minimálně ve výši 3 mil. Kč, pustil se pan 
Bartosch spolu s kamarádem Petrem Bendou do opravy sám. Do 
opravy odborné, prováděné s citem a láskou k řemeslu.

Cena města Hrádek nad Nisou za rok 2021



Naše mateřská školka „Rosnička“ se díky Malé technické univerzitě 
má možnost účastnit projektu, který má za cíl dětem obohacovat vě-
domosti o různé technické názvosloví, o seznámení se s věcmi, které 
jsou v souvislosti se stavbou domu. Děti si mohly samotné vyzkoušet  
postavit dům dle technického výkresu, měly možnost zjistit, kdo je  
architekt, inženýr…, a to vše díky lekcím: Stavitel města, Malý architekt, 
Malý inženýr, Malý projektant, Stavitel domů, Stavitel věží, Malý vo-
dohospodář, Malý energetik. Všechny lekce na sebe krásně navazují 
a děti mohou čerpat v každé další hodině z nabytých zkušeností a vě-
domostí z předešlých lekcí.  

Všechny lekce jsou uzpůsobeny svou obtížností tak, aby je děti chá-
paly, pracovaly nejen jako jedinci, ale také se učily spolupracovat ve 
skupině. Na každou další lekci se děti nesmírně těší a je to také přístu-
pem paní lektorky, která je nesmírně trpělivá a vše dětem krásně vy-
světlí, předvede. 

Na závěr každé lekce děti dostanou krásný diplom, ale hlavně si 
domů odnesou spoustu zážitků, které jsou nejdůležitější.  

Za kolektiv MŠ Rosnička M. Mikschová

Mikulášské odpoledne 
(nejen) pro seniory 

 
Nevím, jestli bude muset mít Mikuláš přes vousy roušku nebo re-
spirátor. Ale co vím, je to, že společně s ním připravujeme s Bránou  
Trojzemí setkání pro seniory, kde nebude chybět malé občerstvení, 
program a reprodukovaná hudba a také možnost vyrobit si anděla 
nebo adventní dekoraci. 

 
Těšíme se na vás v pondělí 6. prosince 2021 od 15 do 18 hodin  

v zbrusu novém sále KD Beseda. Vstupenky za symbolické vstupné 
50 Kč si můžete pořídit od 20. listopadu 2021 v infocentru v Bráně 
Trojzemí. 

 
Hedvika Zimmermannová – Kabinet Trojzemí 

Vít Štrupl – Brána Trojzemí 

EDUCCA WEEK na  
ZŠ Lidická

66 ze škol

Vydává Město Hrádek nad Nisou

ZŠ Lidická má opravenou tělocvičnu
V budově Základní školy Lidická byla dokončena rekonstrukce tělo-
cvičny. Zahrnovala novou podlahu včetně několika konstrukčních 
vrstev. Nové je obložení stěn a výmalba. Výměnou prošly všechny sla-
boproudé i silnoproudé rozvody. Rozšířeno a opraveno bylo sociální 
zázemí tělocvičny, tedy toalety, sprchové kabinky a úklidová komora. 
Nedílnou součástí je i zázemí v podobě opravené šatny s novým vy-
bavením v podobě šatních skříněk a úložných prostor.  

Rekonstrukce tělocvičny byla spolufinancována z finančních pro-
středků Ministerstva pro místní rozvoj, podprogramu: Podpora obcí 
s 3001–10 000 obyvateli a dotačního titulu Podpora obnovy sportovní 
infrastruktury.  

„Aktuálně připravujeme podání žádostí o financování rekonstrukce 
jídelního pavilonu ZŠ T. G. Masaryka a tělocvičny na stejné škole. Na 
obě akce máme jak projektové dokumentace, tak i vydaná stavební 
povolení,“ říká k nejbližším plánům města na rekonstrukce škol sta-
rosta města Josef Horinka.

Projekt Malé technické univerzity

Předškolní děti z MŠ Rosnička se zúčastnily projektového dne EDUCCA 
WEEK na ZŠ Lidická. Děti se rozdělily do skupin a skupiny provázeli 
po celou dobu deváťáci. Děti absolvovaly šest stanovišť. První stano-
viště dětem přiblížilo anglický jazyk. Druhé stanoviště rozvíjelo ducha 
bádání v chemické třídě při pokusech, které si děti mohly samy vy-
zkoušet. Třetí stanoviště děti obohatilo o zkušenosti při manipulaci  
a koordinování hračkou–robotem. Čtvrté stanoviště přiblížilo dětem 
německý jazyk. Na pátém stanovišti si děti zkusili robotem vysvobodit 
princeznu a najít správný klíč ke komnatě. Šesté stanoviště umožnilo 
dětem pozorovat a učit se manipulaci s elektronikou při hře. Dětem 
se připravené aktivity ve třídách líbily, nejvíce je bavilo vysvobozovat 
princeznu nebo zpívat anglickou písničku. Byli překvapeni z rozmanité 
nabídky robotických hraček. Tímto bychom chtěli škole poděkovat za 
zprostředkování zábavného a naučného dne pro naše předškolní děti 
z Rosničky.
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VŠICHNI si něco zkusí, KAŽDÝ něco dokáže 
na T. G. Masaryka
Dny 25. a 26. října se na ZŠ a ZUŠ T. G. Masaryka nesly ve znamení 
projektů. 

Žáci 1. stupně si zahráli na paleontology. Odhalili z písku obří ko-
stru dinosaura, odlili si a následně si odnesli domů odlitek trilobita. 
Seznámili se s různými zkamenělinami z prvohor a druhohor. Projekt 
byl interaktivně zážitkový, všem se moc líbil (včetně lektorů) a děti se 
hned ptaly, kdy si to budou moci zopakovat. 

Bezpečnost chodců a cyklistů si děti procvičily v úterním projekto-
vém dni „Dopravní výchova“. Žáci si prošli křižovatky v nejbližším 
okolí školy za spolupráce městské policie, které tímto moc děkujeme 
za spolupráci. Každá třída si na závěr prověřila své znalosti v doprav-
ním testu na PC a tabletech. Akce přispěla k bezpečnému příchodu 
dětí do školy a u starších žáků došlo k upevnění dovedností a znalostí 
bezpečného cyklisty. 

Šesťáci v pondělí nacvičovali a natáčeli scénky zaměřené na pri-
mární prevenci rizikového chování, a to v rámci společného projektu 
se všemi školami v Hrádku nad Nisou podpořeného městem. V úterý 
pak přišla změna tématu – projektový den, který ukončil dlouhodobý 
projekt „Vesmír“. Někteří žáci poprvé prezentovali před spolužáky  
a učiteli své práce. Jednalo se především o 3D modely týkající se ves-
míru doplněné o zajímavosti k danému vesmírnému výrobku. Sou-
částí dvouměsíčního projektu byla i cesta do libereckého Planetária.  

P. O.: „První den jsme natáčeli bajky a moc jsem si to užila. Spolu-
práce s kamarády a nápady našeho týmu byly skvělé. Na natáčení 
jsme měli půjčené čepice zvířat, aby se to líbilo i menším dětem, které 
se pak budou na video dívat. Z našeho příběhu mám dobrý pocit, 
myslím si, že se nám to opravdu povedlo. Druhý den jsme představo-
vali své projekty z fyziky a zeměpisu. Největší obavu jsem měla z pre-
zentování projektu před třídou, ale jsem ráda, že jsem svůj strach pře-
konala. Měla jsem projekt „Vznik vesmíru“ a bylo poznat, že jsme 
tomu věnovali hodně času. Ale i projekty mých spolužáků byly hodně 
povedené.“ 

V 7. třídách se projekt zaměřil na ekologii v praxi. Po úvodní debatě 
žáci vyrazili do města a zmapovali kontejnerová hnízda – kde se na-
cházejí, jak vypadá jejich okolí a zda je jejich počet dostatečný.  

Další den se pustili do zpracování projektu, každá skupina pojala 
toto téma svým vlastním způsobem – někdo se zaměřil na okolí,  
někdo na vlastní třídění.  

M. K. (7. A): „Potěšilo by mě, kdyby si lidé uvědomili, že popelnice 
jsou na odpadky. A jak jsme včera viděli, lidé odkládají odpadky vedle 
popelnic.“  

J. U. (7. A): „Já bych byl rád, aby lidé správně třídili, aby nedávali 
do plastu karton a obráceně, protože to, co jsme viděli, byla kata-
strofa.“  

A. H. (7. A): „Myslím si, že když je okolí kolem stanoviště upravené, 
mají lidé větší chuť třídit a naopak. Když je okolí zanedbané a nepří-
stupné, lidem se tam moc nechce. Při našem průzkumu jsme si všimli, 
že mnoho popelnic nešlo otevřít, potom třídění ani není možné. Na 
to ve svém projektu také upozorňujeme.“  

V projektu budeme pokračovat celý školní rok, o výsledcích našeho 
pozorování budeme informovat i příslušné pracovníky MÚ Hrádku 
nad Nisou. 

Žáci osmých tříd se věnovali tématu Volba povolání. Ve dvou 
dnech zvládli podiskutovat s vedoucími i provozními zaměstnanci 
školy o jejich profesních dráhách, zapřemýšlet nad svým budoucím 
povoláním, vytvořit a odprezentovat karty profesí. V těchto kartách se 
soustředili na detailnější aspekty vybraných povolání. I tento projekt 
bude pokračovat celý školní rok, jeho výstupem by mělo být průběžně 

vytvářené portfolio žáka, od kterého by se potom mohla odvíjet volba 
střední školy, případně budoucí profesní orientace. 

Žáci program těchto dní zhodnotili velice pozitivně. Někteří z nich 
ještě na začátku projektu neměli nejmenší představu o svém budou-
cím směřování, přičemž na konci už začali na základě vypracovaných 
úkolů uvažovat o konkrétních profesích. Bylo pro ně příjemné poznat 
zaměstnance školy i z jiné stránky a zjistit, že při volbě povolání,  
resp. střední školy, někteří tápali stejně jako oni. Dozvěděli se od nich 
také spoustu zajímavostí o chodu školy i co jednotlivé profese obnáší. 
Všichni žáci kvitovali možnost odreagovat se od běžné výuky a věno-
vat se takto zajímavému tématu – rozhodně si něco podobného chtějí 
v budoucnu zopakovat.   

„Zlaté české ručičky“ je každoroční projekt žáků devátých ročníků. 
Tradiční zahájení je exkurze do sklárny AJETO, s. r. o. Sklárna se  
nachází v Lindavě, která leží kousek od Cvikova. Firma se zabývá  
výrobou skla, jejich výrobky jsou známé po celém světě. Vyrábějí tu 
například cenu pro Tour de France nebo cenu Thálie. Na vlastní kůži 
si deváťáci zkusili „vyfoukat” vázu nebo půllitr ve sklářské krčmě. Poté 
si prohlédli všechny části samotného provozu, od přípravy směsí, přes 
tavení sklářského kmenu až po úplné zhotovení výrobků. Poznatky  
z tohoto dne využijí v projektu, který budou v následujících týdnech 
tvořit. O výrobě skla se navíc dozvěděli spoustu nového a zajímavého, 
například že se sklo řeže diamantem a červené sklo se barví zlatem. 

Učitelé a žáci ZŠ a ZUŠ T. G. Masaryka



Už vloni se měl konat 40. ročník Hrá-
deckého divadelního podzimu. Pan-
demie a uzávěra veškerého spole -
čenského a kulturního života tomu 
zabránila. Letos se sice akce zatím 
mohou s jistými omezeními konat, 
ale po zralé úvaze jsme se rozhodli 
nabídnout místo celé přehlídky ales-
poň dvě divadelní představení. Jedno 
pro dospělé, druhé pro děti. Důvo-
dem bohužel není jen koronavirus. 

Řada překážek způsobila to, že svoji inscenaci nepřipravil ani jeden 
z hrádeckých souborů. O patáliích hrádeckého Vojanu se můžete do-
číst dále. Druhý divadelní soubor Pohoda se zase potýkal s nedostat-
kem herců. Jednoduše to můžeme shrnout tak, že nedostatek lidí je 
znát nejen v ekonomice, ale i v řadě spolků – divadelní nevyjímaje. 

Přesto jsme nechtěli přehlídku jednoduše zrušit. Přijměte tedy po-
zvání na páteční večer 19. listopadu, kdy v sále DK Beseda DS Mladá 
haluz z Desné uvede komedii Natěrač. Soubor je divákům z Hrádku 
dobře znám z předchozích let. Svižná konverzační komedie plná pře-
vleků má hlavní cíl – diváka pobavit. Protože se jednoduše může stát, 
že zbohatlou paničku nemůže nic zaskočit. Opak je však pravdou. 
Když za dveřmi zazvoní manželka jejího milence, musí vyvinout 
značné úsilí, aby se její manžel nic nedozvěděl. Svou roli tady ode-
hraje natěrač, který jen přišel vymalovat halu. 

O týden později, první adventní neděli 28. listopadu od 10 hodin, 
uvede v DK Beseda divadelní soubor Matýsek své zcela nové předsta-
vení Vánoční zpívání, plné známých i neznámých vánočních písní  
a koled s vyprávěním o kouzlu, zvycích i radostech adventního období.  

Na obě představení můžete zakoupit vstupenky v informačním cen-
tru nebo na evstupence.         Vít Štrupl 

 
Proč nebude letos účinkovat na HDP  
hrádecký VOJAN 
Od dubna 2019 jsme studovali a připravovali hru Zakázané uvolnění 
od Petra Kolečka. V tomto představení hrají „pouze“ tři mladé ženy. 
Začali jsme zkoušet na nádvoří a v prostorách hradu Grabštejn, díky 

pochopení kastelánky Ivy Bártové, která byla jednou ze tří hereček. 
Druhou herečkou byla Lenka Kovaříková, nyní Jirotková. Třetí herečku 
jsem sháněl, kde se dalo. Při nákupech, o pouti, na náměstí, v kance-
lářích a provozech hrádeckých podniků, prostě všude, kde jsem  
potkával dámy, ženy, slečny, které by podle mého úsudku byly 
vhodné do hry a kolektivu. Jedna z oslovených slečen s námi začala 
zkoušet, ale po měsíci z osobních důvodů (škola a zaměstnání) odešla. 
Znovu jsem hledal a našel. Paní Klára Prchlíková, měla velkou chuť do 
zkoušení a hraní, v mládí si i divadlo zahrála. Mimo herečky jsem oslo-
vil Patrika Čivrného a Filipa Hesse, aby si zkusili divadelní techniku 
(osvětlení, ozvučení, stavbu kulis apod.). Spolupráce s nimi byla a je 
skvělá. To, že budou hlavně stěhováky, netušili ani oni, ani já. Nápo-
vědu si ochotně vzala na starost paní Magda Víchová. Občas byla ná-
povědou a herečkou současně. Vše plynulo normálně do března 2020. 
Pak přišel covid-19 a zkoušky přestaly. Pauza do léta. Koncem května 
mi oznámila kastelánka Iva Bártová, že od září 2020 odchází na zámek 
Náchod. Opět hledání herečky! Tu jsem tentokrát našel až v Liberci. 
Má lékařka a skvělá parťačka, ochotná naučit se text a dojíždět na 
zkoušky, Kateřina Radoušová. No a do toho jsme museli jako DS VO-
JAN vystěhovat technické zázemí v klubovně důchodců u pošty, které 
jsme asi jedenáct let využívali. Klubovna se bourala a začal se stavět 
Seník. Od stěhovali jsme tedy část fundusu do Besedy a část, díky po-
chopení města, hlavně paní Karlíkové, které tímto velmi děkuji, do ob-
jektu bývalé „Optiky“, na Žitavskou ulici. Po tomto stěhování násle-
dovalo ještě další stěhování z Besedy, kde se začala oprava jevištního 
prostoru a šaten. V tu dobu jsme začínali se zkoušením na jevišti  
v námi vyrobených kulisách. Tak opět, kde zkoušet? Pomohla paní 
Edita Poláčková. Ta nám na prázdniny poskytla zázemí v tělocvičně 
ZŠ T. G. Masaryka, velmi jí děkujeme. Po prázdninách jsme kulisy pře-
vezli do školy v Loučné. Tentokrát nám pomohla ředitelka, paní Bo-
žena Látová, které také velmi děkujeme. Proběhly dvě zkoušky a vrá-
tila se omezení! V prosinci 2020 mi oznámila Lenka Jirotková, že čekají 
v červnu 2021 přírůstek do rodiny. Do konce roku 2020 si herečky opa-
kovaly text po Skype. V prvním pololetí 2021 covidová omezení trvala 
a navíc další herečka otěhotněla. 

Přes velké úsilí jsem za tyto maminky náhradnice nenašel a reali-
zace divadelního představení je odloženo na neurčito. 

Josef Horák, režisér představení

Odlehčený divadelní podzim
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Po dvou semestrech, které probíhaly distančně, se k zahájení letošního 
třetího semestru hrádečtí studenti–senioři sešli 5. října v Schubertově 
vile. Studium obou předchozích semestrů zvládli všichni výborně,  
i přesto, že se scházeli pouze prostřednictvím aplikace Skype. Studenti 
proto u příležitosti zahájení nového semestru obdrželi pamětní listy.  

Třetí semestr je zaměřený na téma České dějiny v souvislostech I. 
Výukovým garantem je prof. PhDr. Zdeněk Beneš, CSc. Hned na úvod 
studenti vyslechli jeho přednášku „Češi, národ, stát“. V dalších hodi-
nách je čekají témata jako například Velmoži, knížata a králové, Stříbro 
a moc nebo Český král a římský panovník. Tutorem pro hrádeckou 
skupinu je Ing. Barbara Vítková. Dle jejího vyjádření jsou hrádečtí stu-
denti při přednáškách velice pozorní. Vždy se rozvine velmi plodná 
diskuse a zamyšlení nad probíraným tématem. Účastníci jsou velmi 
přemýšliví, a při ověřování získaných vědomostí a znalostí jsou maxi-
malisti. Také proto jejich výsledky bývají stoprocentní.  

Přejeme všem, aby se mohli prezenčním způsobem scházet i v dal-
ších týdnech, a především, aby studium zdárně a úspěšně dokončili.   

Věra Baumgartnerová 

Univerzita třetího věku úspěšně pokračuje



Michal Müller v Müllerově hrobce
Müllerova hrobka se již podruhé v krátkém čase stala dějištěm hudeb-
ního představení. Tentokrát pod klenbou, kterou již notně pozname-
nal zub času, vystoupil Michal Müller. Jeho příjmení se s názvem 
hrobky kryje jen shodou náhod, pokud vám tato asociace proběhla 
hlavou. 

Michalovy ruce za chladného večera rozezněly postupně dvě citery. 
Prý raději hraje sám, než v nějakém uskupení. Nic jej neomezuje  
a aranže si může poskládat zcela po svém. Doprovod skutečně nutně 
nepotřebuje. Pokud zavřete oči a zaposloucháte se do jeho hudby, 
kterou v některých skladbách doprovází i zpěvem, uslyšíte bohatou 
harmonii tónů. V některých chvílích jako by hrál celý orchestr. I žán -
rově bylo celé vystoupení velice pestré. 

Na citeru hraje Michal Müller od třinácti let. Od té doby se vypra-
coval na virtuosního hráče, který svým uměním těší české posluchače 
stejně jako mnoho dalších v různých koutech celého světa. V globál-
ním měřítku patří mezi nejprogresivnější citeristy naší doby. Klasickou 
citeru studoval na Vídeňské konzervatoři a své znalosti předává dál 
jako pedagog. 

Michalovo hrádecké vystoupení bylo velice neformální a bezpro-
střední. Svůj podíl na tom jistě mělo i neobvyklé místo, kde se usku-
tečnilo. Kontakt s diváky nenarušila ani pronikavá zima. Vzájemné  
hudební propojení tak trvalo o poznání déle, než bylo původně plá-
nováno. 

Pochvalu zaslouží v neposlední řadě také organizátoři z Brány  
Trojzemí. Už sám nápad na využití zapomenutého místa nepostrádá 

originalitu. Večer při svíčkách, které ostatně vedly hosty i k samotné 
hrobce, dotvořil povznesenou atmosféru a alespoň provizorní topení 
zase přizvedlo teplotu v hrobce ze čtyř na osm stupňů. K tomu grog, 
perník a jiné dobrůtky v místě, kde není ani proud. To všechno muselo 
dát dost práce. Palec nahoru! 

 Roman Sedláček

Po 10 letech se Hrádek nad Nisou stal dějištěm jednoho z koncertů 
mezinárodního hudebního festivalu Lípa Musica. V kostele sv. Barto-
loměje vystoupil ve státní svátek 28. září soubor Schola Gregoriana 
Pragensis, který se řadí mezi přední světové interprety středověké 
hudby. Letos je tomu dvacet let, kdy hudební festival Lípa Musica 
vznikl. V roce 2000 se odehrál první ročník Festivalu duchovní hudby, 
který se o sedm let později přejmenoval na Lípu Musicu. Z České Lípy 
pronikal postupně do dalších míst, až se v roce 2010 dostal i do 
Hrádku nad Nisou. Možná symbolické je, že i tehdy v Hrádku zpívala 
Schola Gregoriana Pragensis. Spolu s harfenistkou Kateřinou Engli-
chovou, violoncellistou Jiřím Bártou a Davidem Řehořem, hrajícím na 
vibrafon, uvedli skladby od gregoriánského chorálu až po soudobou 
hudbu. Koncert se tehdy konal v Chrámu Pokoje. O rok později v kos-
tele sv. Bartoloměje vystoupil ještě Ensemble Tourbillon.  

Festival se do našeho města vrátil až letos. A návrat to nebyl oby-
čejný. Protože úplně první koncert prvního ročníku festivalu patřil 
Schole, k dvacátým narozeninám se do Hrádku vrátila i řada dnes již  

 
bývalých členů souboru. Koncert byl věnován českým světcům a před-
cházel mu krátký výklad prof. Davida Ebena, uměleckého vedoucího 
souboru. 

Koncert v kostele sv. Bartoloměje se stal hudebním svátkem, který 
si nenechali milovníci hudby ujít. O tom svědčily prakticky zaplněné 
lavice. Je příslibem, že Lípa Musica najde v Hrádku nad Nisou své 
stálé místo. 

Vít Štrupl

Lípa Musica se vrátila do Hrádku
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Kulturní život v Hrádku nad Nisou je poměrně pestrý. Ač festival 
elektro nické hudby Shotgun mnozí obyvatelé našeho města určitě  
nepovažují za vrchol sezóny, podobnou akcí se může pochlubit jen 
málokteré místo. V průběhu let se obecenstvu představili účinkující 
prakticky z celého světa. Přitom co do počtu diváků se akce drží spíše 
při zemi. Možná právě to jí dává osobitý a nutno podotknout že velmi 
příjemný charakter. Daniel Morávek patří od samého počátku mezi 
základní organizační pilíře festivalu. Kdo povolanější by nám měl  
u příležitosti dvacátého ročníku celý festival přiblížit… 

 
Začněme tím, pro koho festival pořádáte a jakou hudbu pre-
zentuje? 
Jsme vlastně festivalem pro všechny, nemáme pevná kritéria, zajímá 
nás veškerá elektronická muzika a její přesahy. Vždy nás zajímalo něco 
trochu jiného, než se hrálo na klasických festivalech, ať to bylo před 
pěti, deseti nebo patnácti lety. Snažíme se každý večer dramaturgicky 
připravit tak, aby se patřičně rozjížděl, měl svůj vrchol a samozřejmě 
i zakončení.  

 
Návštěvníkům festivalu jste zprostředkovali setkání s význam -
nými performery, jak přistupujete k výběru interpretů?  
Snažili jsme se vždy vozit nejenom zajímavé osobnosti, ale zároveň  
i jména, u kterých jsme si byli jisti, že například daný interpret či DJ 
jednou bude určitě úspěšný nebo alespoň tomu vše podle referencí, 
které jsme si zjišťovali, nasvědčuje. 
        Za těch dvacet let se tu objevilo i mnoho exotických jmen. Fun-
guje to tak, že celá řada umělců pocházejících z Jižní Ameriky, Austrá-
lie nebo z východu, z Hongkongu, Japonska, se snaží aspoň část roku 
působit v Evropě. Žijí přechodně v Paříži, v Berlíně, v Londýně. Ono 
je pak jednodušší takové interprety kontaktovat. Vystupovali u nás na-
příklad lidé z USA a Kanady, myslím si, že za těch 20 let se tady vystří-
dala spousta světových destinací.  

 
Vzpomeneš na někoho, kdo byl pro tebe osobně hvězdou, 
koho jsi chtěl na Shotgunu uvést? 
Jak říkám, už v předchozích otázkách jsem zmiňoval, že to byla občas 
shoda náhod. Tak konkrétně jedno velké jméno, které se nám podařilo 
přivézt. Dlouhá léta, vlastně od začátku festivalu, jsme kupovali desky 
tohoto interpreta. Je to Brit občanským jménem Anthony Child. Na 
náš festival se dostal pod pseudonymem Surgeon. O jeho účast jsme 
usilovali spoustu let. Nakonec nám pomohl kamarád z Jablonce, který 
provozoval record shop. Nakontaktoval Anthonyho. Podařilo se nám 
domluvit neskutečné podmínky. Jenže v tom roce a přesně v ten den, 
kdy se náš festival konal, po celém Německu začala stávkovat Luft -
hansa a Anthony se ocitl myslím že v Hamburku na letišti. Přímý spoj 
koupený do Prahy byl zrušen. A on nám sám zavolal, že samozřejmě 

cítí potřebu přijet na náš festival už jen kvůli promu a tomu všemu, 
jak jsme ho kontaktovali. Přistoupil na změnu letenky do Drážďan, 
kam jsme vypravili auto, ve kterém jsem jel i já. Vyzvedli jsme ho na 
letišti a převezli. Už jen tím samotným příjezdem, potom tím, jak si 
užil vystoupení a sklidil ohlasy, to byla jedna z perliček, které festival 
přinesl. 

 
Vraťme se do historie. Na jakých místech se festival konal? 
První ročník festivalu Shotgun se odehrál za jezerem Kristýna v halách 
bývalých oděvů. Byla to vlastně taková vnitřní akce, kde jsme si zkou-
šeli, jak to udělat. Jeden rok jsme byli v novorenesančních Lázních  
v Liberci – naproti muzeu ještě v těch původních interiérech před re-
konstrukcí. Jednou jsme se objevili na hradě Grabštejn nad naším 
městem. A vždycky jsme se buď úspěšně či méně úspěšně vrátili na 
pozemek amfiteátru nad kempem Kristýna.  

 
Dvacet let je důvod k oslavě. Vydali jste vinylové dvoualbum. 
A co vaše fandy ještě čeká? 
Snažíme se na našich stránkách a přes Bandcamp, což je takový web 
podporující umělce, spolky, prostě kreativní lidi, dát desku do před-
prodeje. Sedmnáctého listopadu, na státní svátek, budeme desku ex-
portovat a šestnáctého a sedmnáctého listopadu v Praze a v Liberci 
budeme dělat tzv. Launch party nebo Pop up party, kde se budeme 
snažit lidem rezervované desky předat plus popřípadě prodat album 
dalším zájemcům. V Praze máme připravený line ups naším hostem 
Manuelem Fischerem ze Švýcarska, který přijel v roce 2015 na náš fes-
tival a objevil se i na naší kompilaci. V Liberci už to bude taková skrom-
nější oslava, kde se setkáme s fanoušky a předáme jim náš vinyl.  

Dana Morávka vyzpovídal Roman Sedláček

Shotgun slaví kulaté výročí
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Dýňobraní 
 

Večerní procházku Žitavskou ulicí na přelomu října a listopadu zpestřil 
pohled do zahrady Domu dětí a mládeže Drak. V mihotavém svitu 
svíček na kolemjdoucí civěly žlutavé ksichtíky – některé veselé, jiné 
strašidelné. Rozseté po pařezech i v trávě tu svítily výtvory, které ro-
diče s dětmi vytvořili v rámci každoročního Dýňobraní.  

V zahradě DDM se dýně na konci října vyřezávají již řadu let. Stačí 
se přihlásit a v daný den je pro Vás buclatý plod připraven. Zbývá se 
jen spustit do práce. Originalitě výtvorů se meze nekladou a komu 
přece zrovna chybí inspirace, může si vybrat z řady připravených ša-
blon. Na konci ještě vložit svíčku a ohodnotit výtvory ostatních. Letos 
měl největší úspěch Harry Potter, ale ani ostatní výrobky nepostrádaly 
nápaditost.   

Dračice z DDM chytře uchopily alespoň část toho, jak slaví přede-
vším v anglosaských zemích Halloween. A udělali to dobře. 

 

Pro zvídavé ještě připojuji citaci z Wikipedie o původu  
Halloweenu: 
Halloween je keltský svátek s historií sahající až do doby před naším 
letopočtem. 31. říjen byl hranicí mezi dvěma hlavními periodami  
(létem a zimou). Keltové tento den vnímali jako pomezí, kdy se stírá 
hranice mezi světem živých a mrtvých. Stavěli proto oltáře, které  
obsahovaly ptačí pera či zvířecí lebky a měly za účel navázat spojení 
s mrtvými, pro které se pak pořádaly uctívací obřady. Svátek se v kelt-
štině nazýval Samhain. Mnohé z původního Halloweenu se docho-
valo do dnes. Lidé před svými domy staví malé oltáře, ovšem k jejich 
stavbě jsou používány vyřezávané dýně, místo ohňů se zapalují svíčky. 
Zvyky dnešního Halloweenu se rozvinuly v Irsku pravděpodobně na 
základě prolnutí zvyků vycházejících ze staroirského pohanského 
svátku Samhain, oslav římských pohanských svátků a křesťanských 
slavností Všech svatých. Vystěhovalci zvyk přenesli v 19. století do USA, 
kde se všeobecně rozšířil, a odtud ho s expanzí americké kultury pře-
jímaly další země. 

Roman Sedláček

Koncert Karla Plíhala 
 

Krátce po otevření DK Beseda přijel do Hrádku hrát, zpívat a recitovat 
své básničky písničkář Karel Plíhal, kterého můžeme bez zábran zařa-
dit mezi to nejlepší z českého folku. Jak je na posledních koncertech 
zvykem, doprovod mu dělal kytarista Petr Fiala.  

Na koncertu zazněly známé i méně známé písničky, které Karel  
Plíhal prokládal pravidelnou dávkou svých drobných veršovánek – hu-
morných, ironických, pokaždé ale s nezaměnitelnou poetikou, vlastní 
Plíhalově tvorbě.

Hrádecká knihovna se letos přidala k celorepublikovému Týdnu  
knihoven, který zaštiťuje Svaz knihovníků a informačních pracovníků 
České republiky. V jednom odpoledni připravila dvě akce. První byla 
zaměřena na nejmenší čtenáře od 0 do 13 let. Do druhého patra  
knihovny se slétly dvě mravenčí chůvy Marie Podvalová a Julie Domi-
nika Zemanová, které se snaží podpořit čtení u dětí, recenzují kvalitní 
dětskou literaturu a mezi rodiči, učiteli, ale i knihovníky pořádají  
k tomuto tématu osvětu. Přivezly s sebou spoustu knih, které byly  
k dispozici k listování. A se čtenáři, kterých přišlo docela dost, si celou 
dobu o knihách povídaly. 

Na Mravenčí chůvy navazovala přednáška o nové knize od Marka 
Řeháčka a Petra Ferdyše Poldy „Žitava – tajuplná, romantická  

a podmanivá“, kterou si přišly vyslechnout desítky lidí. Řada z nich 
odcházela s knihou podepsanou od autorů. Vy, kteří ji ještě nemáte, 
si ji můžete zakoupit v informačním centru na náměstí.

Mravenčí chůvy dětem přivezly desítky knih
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V doprovodu vedoucí hrádeckého Senior Parku si jeho obyvatelé  
prohlédli v Uhelné nejprve kapli Panny Marie Pomocné. Obdivovali, 
v jakém stavu dnes slouží občanům Hrádku nad Nisou. Někteří ji pa-
matují jako ruinu bez střechy i oken zarostlou náletem. Zajímali se  
o podrobnosti kolem oprav i o současné využití objektu. Jejich pozor-
nosti neunikl ani zvon na kapli, který si mohli při odchodu sami  
vyzkoušet rozeznít. Po prohlídce historické budovy následovala  

procházka kolem parku s dětským hřištěm ke státním hranicím. Ces-
tou se povídalo o minulosti, současnosti i budoucnosti této nejmenší 
okrajové části města. 

Roman Sedláček

Vítání občánků 
 

Dne 15. 10. 2021 byli v obřadní síni uvítáni noví hrádečtí občánci: 
Matěj Strobach, Petr Šrajer, Jana Lipnická, Filip Exner, Teodor Nešetřil, 
Petr Týnek, Tobiáš Žána, Ondřej Roubíček, Barbora Cicková, Tereza 
Drozenová, Emma Pelikánová, Ellen Sluková, Vojtěch Žehra, Mia Souč -
ková, Josef Horinka, Dara Pavlatová, Karel Zuleger, Kristýna Peukerová, 
Viktorie Peštová, Victoria Burdová, Emma Lembergerová, Ema Nová-
ková.      Monika Korbelářová, matrikářka 

foto: Lumír Zrnovský
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Občanům, kteří v měsíci říjnu roku 2021 
oslavili významné životní jubileum, srdečně blahopřejeme. 
 

70 let   Hana Sluková, František Melda, Libuše Kovácsová, 
            Irena Střížková 
80 let   Ján Hutkai 
81 let   Marie Prchlíková 
82 let   Adolf Tauchmann 
83 let   Jiří Kubáč 
85 let   Helena Gottsteinová 
87 let   Jaroslav Němeček 
89 let   Zdeněk Baum, Zdenka Kolaříková 
92 let   Miloslava Součková 

Monika Korbelářová,  
matrikářka

Životní jubilea

 Obyvatelé Senior Parku navštívili Uhelnou
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První ročník Běhu Cihelnou je minulostí. Závod zasazený do nově  
rekultivovaného území bývalé cihelny přivítal stovku závodníků nejen 
z Hrádku nad Nisou, ale i nedalekého polského města Bogatynia.  
Zastoupeny byly všechny věkové a výkonnostní kategorie. 

Hlavní závod byl zajímavý intervalovým startem, tedy závodníci 
nemohli příliš taktizovat a až do vyhlášení výsledků neznali své pořadí. 
Museli tedy celý závod běžet na maximum, a i když délka tratí se zdá 
krátká, ze svých sil se vydal každý. V rámci doprovodného programu se 
účastníci vydali podzimní stezkou do Cihelny a také si mohli vyzkoušet 

dovednostní disciplíny – hod na cíl, lukostřelbu a také tvoření z pod-
zimních přírodních materiálů. Nebyla nouze ani o občerstvení. Závod 
proběhl v rámci projektu Region Trojzemí – sport bez hranic – sport 
bez bariér – Hrádek nad Nisou. Děkujeme všem pořadatelům za po-
moc při organizaci a účastníkům za skvělou atmosféru. Příští ročník 
proběhne v říjnu 2022. 

Stanislav Dvořan, foto: Lumír Zrnovský

Hrádek nad Nisou má další běžecký závod

Trojboj seniorek 
 

Cvičení Lída za podpory města Hrádek nad Nisou připravilo na  
10. října tradiční Trojboj seniorek. Kvůli koronavirovým opatřením se 
oblíbené klání konalo pouze pro členky. To ale nic neubralo na tom, 
že si dámy užily parádní odpoledne. Akce byla kvalitní náhradou za 
zrušené Krajské Seniorské hry v Semilech. Celkem 14 závodnic se sešlo 
v restauraci Tenis, kde za vydatného fandění přítomných diváků ode-
hrály miniturnaje v minigolfu, šipkách a bowlingu. Každá z hráček ob-
držela za sportovní výkony malou pozornost, krém na ruce a mýdlo. 
Akci, která vyvrcholila společnou večeří, si všichni náramně užili.  

Lída Robová

Cvičení Lída na  
turnaji ve vybíjené 

 
Cvičenci ze Cvičení Lída se za podpory Města Hrádek nad Nisou za-
čátkem října zúčastnili turnaje ve vybíjené pro mladší a starší žactvo. 
Hrálo se ve venkovních i vnitřních prostorách tělocvičny TJ Rochlice 
Liberec. Celkem 13 hrádeckých dětí soupeřilo proti týmům Loko I., 
Vratislavice a Rochlice. Hrálo se systémem každý s každým po dobu 
10 minut a počítal se počet vybitých životů. Všichni soutěžící obdrželi 
sladkou odměnu a každé družstvo diplom a věcnou cenu. Hrádečtí 
vybojovali tři zlaté, jednu stříbrnou a jednu bronzovou medaili.  

Lída Robová



V listopadovém čísle pokračujeme s našimi tipy na výlety do přírody. 
V listopadu je sice už chladno, stále ještě si ale můžeme užít podzimní 
procházku spadaným listím. Pojďme se tedy, ještě než napadne sníh, 
projít Jizerskohorskými bučinami. O jejich unikátnosti svědčí i to, že le-
tos v červenci byla tato cenná přírodní lokalita zapsána na seznam svě-
tového přírodního dědictví UNESCO. Jako jediná v České republice. 

 
Národní přírodní rezervace Jizerskohorské bučiny 
Rezervace vznikla v roce 1999 spojením sedmi rezervací Špičák, Str-
žový vrch, Poledník, Štolpichy, Frýdlantské cimbuří, Paličník a Tišina. 
Předmětem ochrany je především zachovalý lesní porost bez zásahů 
člověka. Na stezkách procházejících rezervací je řada zajímavých skal-
ních útvarů. 

Rezervace je rozdělena na několik oblastí: 
První je území okolo Oldřichovského Špičáku, což je 724 m vysoký 

vrchol s vyhlídkou, který dominuje západní části Jizerských hor nad 
Oldřichovem v Hájích. Ze skal se zde nalézá například Důlní skála, 
Hřib, Skalní brána nebo Temná věž. Oblastí prochází zeleně značená 
Hřebenovka. 

Druhou oblast tvoří okolí stezky Oldřichovské bučiny. Také tu na-
jdeme nad Oldřichovem v Hájích. Lemuje ji spousta zajímavých skal-
ních útvarů. Jedním z nich je například velkolepá hlava gorily. Kromě 
tváře lidoopa nabízí stezka i další zajímavosti. Třeba dřevěné lůžko  
s rourou, díky které můžete poslouchat zvuky lesa, maketu dutiny 
stromu s modely ptáků, kovové masky šelem, které v lese žijí, a mnoho 
dalšího. Ze skalních útvarů tady můžete narazit třeba na Sněhuláka, 
Podsvětí, Hřib nebo Kočičí hlavu. Také touto oblastí prochází zelená 
Hřebenovka.  

Třetí oblastí Jizerskohorských bučin je široké okolí vrcholu Svinské 
čelo mezi Ferdinandovem u Hejnic a Poledníkem a Krásnou Máří na 

opačné straně. Jde o největší oblast Jizerskohorských bučin a prochází 
jí hned několik značených cest. Nejkrásnější skalní útvary jsou okolo 
Ostrého hřbetu (Ostrý roh, Žába, Homole cukru, Zvon, Viničná 
plotna), Poledníku (Červené skály, Jízdenka, Sviní kámen, Jizerský kos-
telík) a pak na opačné straně rezervace na Ořešníku (Stojka, Zahradní 
věž, Zahradník, Zahradníkův učeň). Nachází se tu i krásné vodopády 
Štolpich a Bílý Štolpich.  

Čtvrtá oblast je okolo Černého potoka. Tady najdeme velmi známé 
skalní útvary: Polední kameny, Frýdlantské cimbuří či vyhlídku Hajní 
kostel. Vedou tudy turistické trasy – žlutá (náročná) od Smědavské 
hory a zeleně značená Kozí stezka ze Sedla Holubníku do Bílého Po-
toka. Pátá oblast je menší území v okolí hory Paličník a šestou oblastí 
je území kolem hory Tišina. 

Jeden výlet vám na projití všech nestačí. Za objevováním krásy Ji-
zerskohorských bučin se tak můžete vracet několikrát.   

Věra Baumgartnerová, fotografie: Eva Svobodová

Tip na výlet

1414 tip na výlet

Vydává Město Hrádek nad Nisou
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